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ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL  CONSELL MUNICIPAL COOPERACIÓ, 
SOLIDARITAT I PAU 
 
Acta: núm. 1/2023 
Data: 18 de gener de 2023 
Hora: 18.30 hores 
Lloc: Presencial (Sala de Juntes de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat ) i telemàtica  
 

Assistència 

Josep M. Torrents - Bosco Global 
Carolina Pascual - ACPP 
Marc Massoni - Sant Boi en Comú 
Maria Roda - Sant Boi en Comú 
Machú Ara - Grup de Suport al Colectivo de Mujeres de Matagalpa 
Carme Mangues - Fundació Kassumay 
Rosa Mª Alejandre - Fundació Kassumay 
Jordi Sala - Fundació Kassumay 
Soly Malamine - Dúnia Kato 
Jose Manuel Jurado - Pau i Solidaritat 
Maria Roda - Sant Boi en Comú 
Juan Osete - Sindicalistes Solidaris 
Anna Escudé - DESOS Opció Solidària 
Carme Alcalde - Associació d’Amistat San Miguelito Sant Boi 
Leidy Monzón - Casa Cuba 
Lluisa - ERC 
Marta - La Guacamaya 
Miquel Carrillo - Nadir Cooperativa 
 
Clara Sopeña, tècnica municipal 
Marina Aguilar, tècnica municipal 
Andreu Heredero, tècnic municipal 
Alba Martínez, Tinenta d’alcaldia de Ciutat Educadora 
 
 
Ordre del dia 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió ordinària del Consell del dia 7/11/22 
S’ha aprovat l’acta. 
 
2.- Presentació del Pla Director de Cooperació. 
Alba Martínez ha contextualitzat el procés d’elaboració del Pla Director de Cooperació  
(avaluació i nou pla). Clara Sopeña explica que la Diputació de Barcelona ha contribuït a 
l’elaboració del pla, dins de l’estratègia de suport a la planificació de polítiques públiques.  
 
El Miquel Carrillo ha presentat el Pla Director de Cooperació al Desenvolupament 2023-2030. 
(veure annex amb la presentació). Ha destacat que ha estat un procés participatiu amb 
diversos actors fonamentals, tant govern municipal com consell de cooperació, que ha permès 
elaborar un pla adaptat a les necessitats actuals. Un dels eixos centrals s’articula al voltant de 
la perspectiva de gènere, com un dels reptes actuals que ha d’estar al centre de les polítiques 
de cooperació. S’alinea amb l’agenda 2030 i l’Agenda Urbana, per intentar situar també la 
cooperació a la marca de la ciutat de Sant Boi. El pla pretén ser una eina de continuïtat per 
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donar temps a que les polítiques ja iniciades es consolidin, i aprofitar aquells àmbits amb els 
que ja hi ha un treball avançat amb la voluntat de plantejar objectius més concrets. A la 
presentació s’ha resumit la missió, visió, enfocament, principis, objectius i elements que 
premetran el desenvolupament del pla.  
 
S’ha destacat un dels nous elements que contempla el desplegament del nou pla, relatiu amb 
la incorporació d'indicadors d’avaluació als formularis dels projectes que es presenten a les 
convocatòries de subvencions. L’objectiu d’aquesta incorporació és que cada entitat pugui 
completar aquells indicadors que tinguin relació amb els projectes que duen a terme, per tal de 
recollir dades de manera unificada que permetin avaluar el nou pla.  
 
Un cop presentat, s’ha obert un torn de preguntes sobre el PDCD.  
 
Leidy Monzón: Aquests indicadors són una guia que hem d’aprofitar o incloure’ls en la feina de 
l’associació? 
 
Miquel Carrillo: No del tot. Quan feu el marc lògic del projecte de cooperació, demanem que 
aquests indicadors estiguin dins dels vostres marcs lògics, per quan feu el vostre informe de 
rendició de comptes pugueu parlar de manera més precisa dels indicadors. Per quan fem una 
avaluació d'aquí 4 anys, es pugui fer un seguiment més acurat. Cada projecte serà diferent 
però al ser el mateix indicador permet tenir una mesura de l'impacte de la cooperació en 
aquests àmbits. Després en cada projecte afegireu més indicadors, però aquest com a mínim hi 
serà.  
 
Clara Sopeña: Això sorgeix del procés d’avaluació d’aquest anterior pla, ja que ens vam trobar 
que tothom ha treballat en els projectes de manera diferent. De manera que cada projecte tenia 
uns indicadors, i dificultava l’avaluació en termes d'eficiència, impacte establint uns mínims 
comuns comparables. Ara, amb aquesta innovació, un cop arribi el moment d’avaluar, amb 
aquests mínims, podrem veure si hem avançat o no en aquests àmbits de treball prioritàries 
que estableix el pla i que reforcem amb les convocatòries de subvencions. Tots son trets 
distintius del treball de cadascuna de les entitats. A nivell intern, la feina serà modificar els 
formularis perquè sigui fàcil i clar que les entitats reporteu com les entitats contribuïu en alguna 
mesura per avançar en aquest indicador. En cada projecte no serà possible aportar informació 
de tots els indicadors, però en els que sí es pugui  es podrà delimitar com cada projecte 
contribueix en aquest tema. Això també ajudarpa l’hora de valorar com el projecte s’alinea amb 
la política de cooperació en les convocatòries de subvencions. 
 
Anna Escudé: Aleshores cada enditat tria quins indicadors completa? 
 
Clara Sopeña: Si exacte. S’adaptarà a partir de la base que oferim al pla a la realitat de cada 
projecte. 
 
Miquel Carrillo: Si tu no fas treball digne doncs cap problema, completaras un altre. Però de 
cada projecte que presenteu, com a mínim haureu d’aportar informació d’un indicador del pla 
director, sense que impliqui que no pugueu afegir els que ja teníeu contemplats fins ara.  
 
Clara Sopeña: Tot tenint en compte que aquesta proposta de bateria d’indicadors ja s’ha 
elaborat analitzant el treball que feu les entitats en els últims anys.   
 
Alba Martínez: Parteix de la realitat de les associacions que tenim a la ciutat. I com deia la 
Clara, ho treballarem perquè sigui el més fàcil per a les entitats aportar la informació.  
 
Clara Sopeña: Aquesta feina també ens l’haurem d’aplicar amb els projectes de cooperació 
interns.  
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Alba Martínez: És definir un marc conjunt sobre les polítiques de cooperació que compartim, 
perquè en una avaluació es pugui veure aquesta imatge més global, i no només de 
l’Ajuntament en la seva política de cooperació directa. 
 
Miquel Carrillo: Normalment aquests indicadors es queden en indicadors d’activitat sobre el que 
s’ha fet. Aquí hem intentat anar més a impacte o resultats, per veure què s’ha aconseguit o on 
s’ha arribat. Crec que és un bon exercici d’aprenentatge, per poder transitar d’un model de 
seguiment essencialment basat en la part administrativa a un que també valori amb major 
produnfitat la qualitat i la pertinença dels projectes.  
 
Alba Martínez: Així donem per tancat aquest procés i novament agraïm a tothom que ha 
participat per la feina que suposa. Des de les entitats a tots els departaments interns amb els 
que hem contactat, alguns fins i tot sense tenir una relació directa amb la cooperació però que 
són necessaris per desplegar les polítiques correctament en el dia a dia de l’administració. 
 
3.- Pressupost 2023. 
 
L’Alba Martínez ha contextualitzat l’estat del pressupost municipal. Com cada any, es dóna 
compte de l’escenari pressupostari d'aquest any. No hi ha hagut un canvi significatiu en el 
percentage però si en la quantitat, ja que s’ha recaptat menys a nivell de l’ajuntament per 
diferents temes fiscals i de recaptació d’ingressos propis, i per tant tot i mantenir un percentatge 
similar, la quantitat si ha variat més. 
 
Clara Sopeña, ha explicat el detall del pressupost . El càlcul d’aquest pressupost s’ha de fer a 
partir dels ingressos propis de l’Ajuntament. El càlcul del 0,7% s’ha fet seguint la proposta de 
l’estudi encarregat pel Fons Català de Cooperació al Desenvolupament, que defineix que s’ha 
de fer a partir dels ingressos propis. Com aquesta xifra ha disminuït, les partides de cooperació 
també. Per tant, el pressupost de cooperació pel 2023 és de 384.521 €. El capítol I (despeses 
de  personal) s’ha incrementat amb l’actualització dels salaris, fins a 173.081 €. El capítol II 
(despeses directes) es amb el que es paguen l majoria d’activitats d’EPS, i també el Barrejant, i 
és de 68.004 €. Per situar la despesa, el Barrejant del 2022 va costar al voltant de 90.000 €, pel 
que la tasca de l’equip de cooperació, serà mantenir els compromisos dels plans municipals i 
buscar finançament extern que pugui complementar-ho. Ja tenim previstos 40.000€ de la DiBa 
per PEiFPS, i buscarem altres recursos per altres projectes. Finalment hi ha el capítol IV, que 
és de 143.436 €. (Per més detall veure annex presentació del consell). Pel que fa a la partida 
de subvencions, s’ha recordat que una part sempre ja està compromesa per la convocatòria 
anterior, al ser projectes bianuals.  
 
Alba Martínez: A grans trets, l’impacte a les subvencions no es veu afectat per l’import, sinó per 
com fem la convocatòria bianual de Cooperació, i la dinàmica que es genera on un any sempre 
es presenten més projectes que al següent. El segon titular, la partida més afectada és la de 
sensibilització, i tindrà un impacte en les activitats que es podran fer. La idea que treballem es 
mantenir totes les activitats i donar resposta a la demanda que es fa dels centres educatius, 
però òbviament, ja podeu intuir que caldrà fer ajustaments, especialment al Barrejant que és 
l’activitat que més diners s’emporta del pressupost. Sabem que venim d’una edició molt ben 
valorada, i ajustarem el que puguem sense intentar sacrificar l’esforç ben valorat en alguns 
aspectes que van fer un salt qualitatiu important. Aquesta darrera edició ja vam començar a 
ajustar, i la prova de foc serà aquest any i ja hi estem començant a treballar.  
 
Clara Sopeña: La idea és treballar-ho amb més temps, començant aquest primer trimestre.  
 
Anna Escudé: Tinc una pregunta. Tots els diners extra que pugueu aconseguir, es posarà al 
capítol II entenc? 
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Clara Sopeña: Correcte. De fet hi ha un projecte ja presentat a la DiBA que es va concedir per 
impulsar el pla de sensibilització, que són els 40.000€ que dèiem abans que ajuden a fer totes 
les activitats del calendari. Hi ha una part que no expliquem gaire, però la Marina Aguilar fa una 
tasca molt important amb els centres educatius sota demanda a través d’altres entitats,  que té 
a veure amb el pla de sensibilització.  
 
Marina Aguilar: Els centres durant tot l’any poden anar demanant activitats als centres. Hi ha 
dates més significatives com el DENIP o el DMPR, però al llarg de tot l’any els centres 
demanen tallers, i també s’endú una part del pressupost.  
 
Alba Martínez: Igualment és un pressupost vinculat, perquè es poden fer alguns moviments 
entre capítols. Però tots els extres que van arribant ens ho facilitaran.  
 
Clara Sopeña: Tot el que les entitats penseu que pot sumar, doncs endavant. Tant recursos 
com exposicions… Quan ens arriba alguna cosa externa sempre ajuda a anar omplint i 
complementant la programació. Estem trucant portes. A vegades surt bé, altres estem 
pendents que ens confirmin. Per exemple estem pendents d’un concurs de la FEMP, i esperem 
que surti bé.  
 
 
 
4.- Informació entitats. 
 
Alba Martínez ha recordat que es manté aquest punt fixe per si alguna entitat vol explicar 
alguna cosa relacionada amb els projectes o alguna activitat que vulgui compartir.  
 
Anna Escudé: Des de DESOS volíem explicar que a finals de mes de novembre ens van tancar 
al contrapart a Nicaragua. Pel que s’acaba la possibilitat de seguir treballant amb el país. Això 
no ha afectat gaire al projecte d’aquest any perquè com ja ho preveiem hem fet feina prèvia. 
Però a partir d’ara tocarà reajustar la feina que fem des de l’entitat, que no està sent fàcil.  
 
Alba Martínez: Una noticia molt dolenta i dolorosa pel que representa, ja que l’últim reducte que 
quedava de la cooperació de Sant Boi a Nicaragua s’ha quedat sense possibilitats. Molts ànims 
doncs sabem que és un moment complicat per l'entitat, i a totes les entitats que tenien vincle 
amb Nicaragua per aquesta repressió que no cessa. Ens posa com a municipi en una situació 
molt complicada, perquè tenim un agermanament però no la possibilitat de mantenir aquesta 
cooperació.  
 
Carme Mangues: Crec que en el darrer consell us vam informar d’un conflicte que havia sortit a 
la Casamance, provocant un nombre de desplaçats important. Demà el Pere Jorba torna de la 
Casamance per informar de la situació, i amb això acabarem de veure si ens presentarem a la 
convocatòria d’aquest any per al projecte. Us mantindrem informades. 
 
Alba Martínez: Moltes gràcies. Molt interessant aquesta visita a terreny per veure com es pot 
seguir desenvolupant aquest projecte, més orientat a la cooperació o d’ajuda humanitària. 
Estarem a l’expectativa de veure com evoluciona.  
 
Soly Malamine: Nosotros como Dunia Kato ha sido un año no muy fácil porque dentro del 
proyecto la parte de càtering ha ido creciendo más, però la contraparte que està en Senegal si 
que està trabajando mucho en el proyecto de la subvención que hemos recibido, 
conjuntamente con la subvención del ayuntamiento de Terrassa. Estamos en proceso de 
selección de proyectos, que seran 5 cooperativas, 2 que serán financiadas por Sant Boi i 3 por 
Terrassa. Estamos en esta recta final, acabando de configurar el jurado. En febrero 
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realizaremos un acto con las entidades y autoridades del barrio, para lanzar esta segunda parte 
del proyecto. 
 
L’Alba Martínez ha presentat i contextualitzat a les persones que han vingut per primer cop al 
consell de quins projectes estan parlant i les entitats a les que es vinculen: En relació amb el 
que comentava el Soly, ens ofereixen participar en la selecció dels projectes que volen recolzar 
en el marc del seu propi projecte. Moltes gràcies per l’oportunitat, i a veure qui podem 
proposar-vos de l’ajuntament que formi part del grup avaluador de propostes.  
 
Carme Alcalde: Jo potser explico una cosa una mica més alegre. L’AASMB compleix 25 anys 
aquest 2023, i tenim algunes activitats previstes. Una serà una exposició creada per la AMA 
(Asociación de Madres de Abril), mares dels primers nois que van ser assassinats a l’abril de 
2018, que han fet un recull de tota la situació en forma d’exposició, i de la que ja us donarem 
més detalls. Ens acompanyarà una de les mares o una familiar d’un dels nois que van morir, i 
esperem també la presència d’algunes persones rellevants de Nicaragua. Falta confirmar-ho 
però parlaríem de Gioconda Beli o Sergio Ramírez.  
 
També farem la nostra tradicional Jornada Dariana, que serà la 18a edició. Hem pensat que 
també hi siguin presents aquestes dues persones. I també convidarem a persones que no 
estan aquí però que estan exiliades fora de Nicaragua. Tothom està convidat a participar. Per 
les persones que estan a l’exili és molt important, per mantenir aquesta connexió i saber que no 
estan soles. També farem un sopar el dia 11 de març per celebrar l’aniversari de l’entitat.   
 
Per últim volia afegir una altra cosa. Sabeu que no tenim cap projecte actiu ara mateix, però li 
estem donant voltes perquè molta gent ha marxat exiliada a Costa Rica. Si podem intentarem 
veure si es pot fer algun petit projecte allà. Penso que aquesta gent no la podem deixar sola. 
No és per ara, però per anar donant-li voltes.  
 
Leidy Monzón: Soc de Cuba i la meva associació es diu Casa Cuba, i l'interès també és fer un 
recurs més que puguin tenir els cubans a Catalunya. No col·laborem directament amb Cuba, 
perquè és molt complicat que l’ajuda arribi a la gent. En comptes d’això, la idea és treballar 
amb els cubans que estem aquí, per retrobar-nos amb la nostra essència. Portem 64 anys 
vivint en una dictadura que ha afectat molt a la vida allà. Tot i la imatge que es pugui tenir del 
país de festa, no és del tot així. Nosaltres tenim la idea de fer un “Dia de la cubania”, com una 
manera de sortir de les dates festives imposades i fer la nostra festa pròpia. També perquè a 
les ciutats properes a Sant Boi hi ha molta gent de Cuba vivint. Volem portar aquesta veritat del 
que passa a Cuba, que no sempre arriba aquí, i d’aquesta manera ajudar.  
 
5.- Convocatòria de subvencions 2023-2024. 
 
L’Andreu Heredero ha explicat la convocatòria de subvencions 2023-2024. Aquest any només 
s’obre la línia de projectes de cooperació al desenvolupament, amb una partida de 55.000€ 
repartida en dos exercicis pressupostaris amb 27.500€ per 2023 i 27.500€ per 2024. Cada 
projecte opta màxim a  15.000€ entre els dos anys. Ja està obert el termini per presentar, i es 
tanca a finals de gener. Els projectes segueixen sent bianuals. Si tots els projectes que es 
presenten aspiren al màxim, obtindrien subvenció uns 3,6 projectes. El consell extraordinari per 
presentar les subvencions està previst pel 27 de febrer de 2023. Les bases i formularis estan 
com sempre a la web de l'ajuntament. (Per més detall veure annex presentació del consell).  
 
Clara Sopeña: Recordeu que es fa per tramitació electrònica, i per evitar problemes, presenteu 
sempre dins del termini, i si falta algun document que esteu pendents de rebre de la contrapart, 
després es pot esmenar.  
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Andreu Heredero: Com també dóna problemes a nivell intern, si voleu podeu enviar-me un 
correu quan l’hagueu presentat per assegurar que tot està correcte.  
 
6.- Calendari d’activitats del 1r semestre any 2023. 
 
La Marina Aguilar ha resumit el calendari previst per la primera part de l’any: 
 
GENER  
Del 24 al 27 de gener. DENIP. Biblioteca Jordi Rubió i Balaguer 
Diumenge 29 de gener. Acte de Commemoració del Dia Internacional de Memòria en 
Commemoració a les Víctimes de l’Holocaust. Museu de Sant Boi 
 
FEBRER 
Del 10 febrer al 8 de març. Exposició 29 Mirades en defensa de la dona afganesa. Museu de 
Sant Boi 
Del 13 al 23 de febrer. Exposició AMA. Biblioteca Jordi Rubió i Balaguer 
Dia pendent de definir. Inauguració i visita guiada a l’exposició amb presència de familiar i 
Sergio Ramírez. Organitzat conjuntament amb l’AASMSB 
27 de febrer, 18,30h. Reunió extraordinària del Consell Municipal de Cooperació, Solidaritat i 
Pau. Proposta de subvencions. 
 
MARÇ 
 
Dissabte 4 de març. Tarda. Jornada Dariana. AASMSB. Casal de Barri de Marianao 
Diumenge 5 de març. 12h Conversa amb Gioconda Belli i Sergio Ramírez. AASMSB. Casal de 
Barri de Marianao 
Dissabte 11 de març, 20h.  Sopar de commemoració del 25è aniversari de l’AASMSB.Casal de 
Barri de Marianao 
Dimecres 15 de març: commemoració Dia Mundial de la Narració Oral (Pedagogium Cos, EMM 
BlaiNet, Can Massallera) 
Diumenge 19 de març,  10,30h i 12,30h. Ruta literària Maria Mercè Marçal en el marc del 8M 
 
ABRIL 
 
Pendent dates concretes. Exposició Amandla. Un crit de solidaritat a les fronteres d’Europa. 
Sindicalistes Solidaris.  
Setmana de Sant Jordi. Presentació-col·loqui llibre de fotografies d’Antonio Sempere + llibre 
“Cop de maça. La revolta poètica dels drets humans”, de Joan Tamayo. 
23 d’abril. Sant Jordi Solidari. Plaça de l’Ajuntament 
 
MAIG  
 
6 de maig. Plaça de la República. Festa del Comerç Just 
 
JUNY 
 
1 Juny: Mostra de Cinema i Convivència (matí, IES) 
8 Juny: Commemoració Dia Mundial de les Persones Refugiades (matí Plaça Ajuntament/tarda 
ciutadania).  
20 juny: DMPR. Documental “Jornaleres Sirianes”, d’Eva Parey 
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7.- Torn obert de paraules. 
 
Alba Martínez: Al plenari de la setmana que ve, hi anirà una moció de suport al Comerç Just, 
de moment amb el suport de Sant Boi en Comú, PSC i ERC. Aquesta aprovació va vinculada al 
procés de certificació de Sant Boi com a ciutat pel Comerç Just, com recordareu les persones 
que ja porteu temps assistint al consell. Hi ha molts dels requisits que ja estan molt avançats i 
d’aquesta manera iniciem el procés.  
 
José Manuel Jurado: És la primera vegada que participo en aquest consell, però he estat 
històricament treballant temes de medi ambient. Demà començo a coordinar temes de 
cooperació al Baix Llobregat de CCOO, i aspiro a poder seguir acompanyat tots els projectes 
que tenim des del sindicat. I volem també ajudar-vos a impulsar activitats a la ciutat i col·laborar 
en tota la programació, en la línia del que fa Sindicalistes Solidaris.  
 
Alba Martínez: Moltes gràcies, i encantats de que segueixis la feina que fins ara feia la Begoña.   
 
Alba Martínez ha tancat el consell agraint la participació a totes les entitats.  
 


